
    معصومه طاهري
نام بوسني سال هاست كه از نام هاي آشنا 
براي ايرانيان اس�ت. ايرانيان، بوس�ني 
را با مظلوميتش به جرم مسلمان بودن 
مردمش مي شناس�ند و بوس�نيايي ها 
ايران را با ايثار و آزادگي شان، كه بدون 
هيچ طمعي به دستور انسانيت و اسلام 
به ياريش�ان آمدن�د. اما سال هاس�ت 
درب�اره اي�ن كش�ور كمت�ر گفته ايم و 
شنيده ايم. همين موضوع بهانه اي شد 
تا با كمك انجمن ش�هيد ادواردو آنيلي 
كه از مراجع بحث ره يافتگان محسوب 
مي ش�ود با بانوي مس�تبصر بوسنيايي 
ك�ه در اي�ران مش�غول تحصي�لات 
عالي�ه اس�ت ب�ه گفت وگو بنش�ينيم. 

 چه شد كه به ايران آمديد؟
من با ايران و مذهب تشيع در دوران جنگ 
بوسني از طريق يك هيئت ايراني، كه براي 
كمك هاي بشر دوستانه بوسني آمده بود، 
آشنا ش��دم. ما در يوگسلاوي س��ابق و در 
خانواده اي مس��لمان به دنيا آمديم، اما به 
خاطر ش��رايط و نظام حاكم كمونيس��تي 
و لائي��ك آن دوران اس��لام را به درس��تي 
نمي شناختيم. نظر حاكم آن زمان اين بود 
كه اس��لام مربوط به قرن هاي پيش است 
و جوابگوي دنياي جديد نيس��ت، دليلش 
اينكه كشورهاي مسلمان كشورهاي جهان 
سوم هستند. متأسفانه گاهي شرايط طوري 
بود كه مس��لمانان از هوي��ت خود خجالت 
مي كش��يدند. نظام حاكم آن دوران سعي 
مي كرد كه تمام اقوام در كشور يوگسلاوي 
را به يك كي��ش در بياورد و ش��عار حاكم، 
برادري و وحدت ب��ود. دردهه 90 ميلادي، 
يوگسلاوي دچار مش��كل شد و كشورهاي 
تشكيل دهنده آن اعلام اس��تقلال كردند 
و همين باعث جنگ بين آنه��ا گرديد، كه 
بيشترين و سخت ترين آن در بوسني رخ داد. 
كشورهاي همسايه كرواسي و به خصوص 
صربستان سعي كردند بوس��ني را به خود 
ملحق كنند. در اين ميان مسلمانان بوسني 
به هويت مل��ي و ديني خود رس��يدند آن 
هم بعد از حدود 100 س��ال خفقان و زير 
پا گذاش��تن حقشان از س��وي همسايه ها، 
اس��تقامت زيادي براي حفظ اس��تقلال و 
دفاع از كشور خود كردند. من در اين دوران 
دبيرس��تان را تمام كرده و كم كم به دنبال 
هويت بودم. م��ا كه تا ديروز با مس��يحيان 
ارتدوكس در يك مدرسه درس مي خوانديم 
يك دفعه دشمن شان شديم، در صورتي كه 
حمله اصلي را خودشان با كمك صربستان 
عليه مسلمانان شروع كردند و اين مسلمانان 
بودند كه از خود دف��اع مي كردند. اين يك 
جنگ داخل��ي نبود )آن طوري كه س��عي 
مي شود در جهان معرفي شود( بلكه حمله 
صربستان عليه يك كش��ور تازه استقلال 
يافته بود. در آن دوران فهميدم اسلام واقعي 
چيست و اينكه ما مسلمانان سني و حنفي 
بودي��م و اينكه در بين مس��لمانان مذاهب 
مختلفي وجود دارد. ابتدا نسبت به مذهب 
جعفري نظر مثبتي نداشتم چون راجع به 
آن از منابع ديگران كه بيشتر وهابي بودند 
مي شنيدم. اما با آشنايي با اين هيئت ايراني 

و برخي منابعي كه در اختيار علاقه مندان 
مي گذاش��تند نظرم عوض ش��د ولي البته 
هنوز شيعه نش��ده بودم. بعد از دو سه سال 
اين هيئ��ت دنبال افرادي بود ك��ه به ايران 
براي ياد گيري زبان فارسي بفرستند تا در 
امر ترجمه با آنها همكاري كنند. از آنجا كه 
آقايان هنوز نمي توانس��تد به خاطر وظيفه 
سربازي كش��ور را ترك كنند، يك گروه از 
دختران انتخاب شدند و ما پنج ماه آمديم 
ايران و در يك مؤسسه فارس��ي خوانديم. 
براي من اين فرصتي بود ك��ه هم با ايران و 
ايرانيان آشنا بشوم هم با يادگرفتن فارسي 
راجع به دين به زبان اصل��ي مطالعه كنم. 
برخي از مسائل بخصوص از آداب ايرانيان 
كه به دين نسبت مي دادند برايم قابل هضم 
نبود، مثل رنگ كردن تخم مرغ براي نوروز 
يا اصلًا برگزاري جش��ن نوروز با شكوه تر از 
مثلًا عيدفطر و قربان، يا ديدن عكس هايي 
در حرم يا مجسمه  فرشتگان به صورت بچه 
بالدار روي قبر. گاهي دوستان كه در همان 
گروه با ما بودند ما را وهابي خطاب مي كردند 
از بس كه انتقاد مي كرديم. بعد كه با عقايد 
راستين آشنا ش��دم و مثلًا احكام خواندم 
ديدم كه خيلي از مس��ائل كه مردم انجام 
مي دهند جزو آداب و رس��وم ملي و سنتي 
است و جزو احكام ديني نيست. سعي كردم 
اين مسائل را از هم جدا كنم و دين را از منابع 
اصلي بشناسم نه از رفتار مردم. آن چيزي 
كه من را به تشيع جذب كرد مسئله امامت و 
مسئله غدير خم كه قبلًا نمي شناختيم، بود 
و اينكه يك امر كاملاً منطقي است كه پيامبر 
بعد از خودشان وصي داش��ته باشد. بعد از 
مطالعات من كم كم در واقع ش��يعه شدم 
و سعي مي كنم شيعه باشم. بعد از برگشت 
به بوسني و بعد از يك سال ازدواج كردم و 
همراه همسرم دوباره به ايران آمدم و به قم 

براي ادامه تحصيل و هنوز اينجا هستم. 
وضعيت تشيع در بوسني چگونه 

است؟ 
بوسني وضعيت خاص سياسي و فرهنگي 
دارد. آن چيزي كه به نظرم خيلي مهم تر از 
بحث شيعه و سني است بحث روشن كردن 
مسلمانان و بالا بردن اعتماد به خود و اينكه 
دين اس��لام مي تواند راهنمايي درس��تي 
براي رفتارهاي فردي و اجتماعي باش��د. 
در بوسني افرادي هستند كه شيعه شدند 
و سعي مي كنند طبق رهنمودهاي ديني 
و مذهبي خ��ود زندگي كنن��د و جماعت 

خود نگه دارند. 
وهابيت در بوسني فعاليت زيادي 
دارد. آيا اين موضوع به شيعيان 

ضربه مي زند؟
 متأسفانه وهابيت هم آنجا مثل همه جاي 
دنيا فعال اس��ت و بيش��ترين فعاليتشان 
عليه ش��يعه و خود اهل تس��نن بوس��ني 
اس��ت. آنها دروغ هايي عليه تشيع واقعي 
مطرح مي كنند كه البته از تشيع افراطي 
و انگليسي نشأت مي گيرد و ضربه زيادي 
به ش��يعه مي زند. ش��يعه انگليسي بازوي 

وهابيت در بوسني عليه اسلام است 
ش�يعيان در دولت ه�م حضور 

دارند؟

دولت بوسني دولت لائيك است و به صورت 
دموكراتيك اداره مي ش��ود. آنجا سه قوم 
اصلي بوشنياك )كه مس��لمان هستند(، 
ص��رب )مس��يحي ارتدوك��س( و كروات 
)مس��يحي كاتوليك( زندگي مي كنند و 
افراد در دولت بر اساس قوميتشان انتخاب 
مي شوند نه مذهب. زندگي ديني مسلمانان 
را جماعت اسلامي اداره مي كند و مذهب 
رسمي مس��لمانان مذهب حنفي است و 
عقايد ماتوريدي است. من تا حالا نشنيده ام 
كه كسي از دولتمردان خود را شيعه معرفي 

كرده باشد. 
در زم�ان جن�گ، اي�ران كمك 
زيادي به بوسني كرد. به نظر شما 
چه ش�د كه وهابي ها توانستند 
ج�اي اي�ران را در اين كش�ور 

بگيرند؟
 فعاليت وهابيت از اول يك فعاليت ديني بود 
)اگرچه خيلي از عرب ها در صف مسلمانان 
جنگيدن��د( و از آنجا كه آنها خودش��ان را 
سني معرفي مي كنند و از كشورهاي عربي 
مي آيند خيلي مردم فكر كردند كه آنها دين 
اسلام را بهتر مي شناسند كه بالاخره پيامبر 
هم عرب بود، گرايش به وهابيت پيدا كردند. 
از طرفي برخ��ورد آنها ب��ا همديگر خيلي 
جذاب اس��ت. خطاب با برادر ي��ا مثلًا بين 
خانم ها خواهر و اينكه جماعتشان خيلي به 
نظرم محكم است. سعي مي كنند به همديگر 
كمك كنند و پيوندشان را نگه دارند و طبق 
اعتقاداتش��ان زندگي كنند، براي مردم به 
خصوص جوانان، اين رفتارها جذاب است. 
از طرفي ديگر ايران ب��ه خاطر كمك هاي 
بشر دوستانه يا شايد نظامي )مشاوره( وارد 
شده و هيچ وقت آن طوري كه وهابيت وارد 
شد، ايران به بوسني وارد نشد. يادم هست 
يكي از ب��رادران ايراني مي گف��ت آن زمان 
ما آمدي��م كمك تان كنيم ت��ا از خود دفاع 
كنيد چون وظيفه ديني مان است نه اينكه 
مذهبتان را عوض كنيد. شايد امروز شيعه 
آنجا نسبت به وهابي كم باشد، اما افرادي كه 
شيعه شدند اكثراً از روي مطالعه شيعه شدند 
و اكثراً افراد تحصيلكرده هستند. خيلي  ها 
وهابيت را از روي شوق كاذب قبول مي كنند 
اما بعداً كه پوچي اعتقاداتشان را مي بينند 

خيلي ها پشيمان مي شوند. 
چرا در بوس�ني مدت�ي حجاب 

ممنوع بود؟

در بوسني و در كل يوگسلاوي سابق حجاب 
بعد از جنگ جهاني دوم ممنوع شده بود. 
تقريباً با كش��ف حجاب در ايران و تركيه 
در بوس��ني اين همين مسئله اتفاق افتاد، 
دليلش هم نظ��ام حاكم كمونيس��تي اي 
بود كه عليه دين بود. تقريباً 50 س��ال، تا 
استقلال بوس��ني اين قانون وجود داشت. 
نه فقط ممنوعيت حجاب بلكه ممنوعيت 
كلي ب��راي فعاليت ها و تبلي��غ ديني، كه 
ش��ايد مهم ترين تبع��ات آن دور ش��دن 
مس��لمانان و چند نس��ل از هويت ديني و 
همينطور ملي خود بود. از لحاظ تاريخي 
كشور بوسني قبل از ورود ترك ها در بالكان 
كشور مستقلي بود قبل از مثلًا صربستان 
يا كرواسي، با حكومت پادش��اهي و زبان 
خود، مذهب رس��مي مسيحي بوگوميلي 
بود كه با مسيحيت ارتدوكس و كاتوليك 
تفاوت داش��ت. اين مذه��ب نزديك تر به 
مسيحيت اصلي بود و در واقع با اسلام. به 
خاطر همين اكثر ساكنين بوسني با ورود 
اسلام توسط ترك هاي اسلامي مسلمان 
شدند. به خاطر اين مسئله است كه امروزه 
بيشترين جمعيت مسلمانان بومي اروپا در 
بوسني است. بعد از فروپاشي امپراطوري 
عثماني بوسني جزو پادش��اهي اتريش- 
مجارستان در آمد و بعد از آن جزو پادشاهي 
يوگس��لاوي و بعد از جن��گ جهاني دوم 
جزو يوگسلاوي شد. بعد از اينكه ترك ها 
بالكان را ترك كردند مسلمانان بوسني از 
طرف همسايه هاي صرب خود 11بار دچار 
نسل كشي ش��دند و در دوران يوگسلاوي 
اخير با ممنوعيت حج��اب و فعاليت هاي 
ديني، كلًا سعي ش��ده كه هويت ديني و 

ملي شان از آنها گرفته شود. 
مردم بوس�ني از چه شبكه هاي 

مجازي اي استفاده مي كنند؟ 
بيش��تر از وايب��ر و فيس��بوك اس��تفاده 

مي كنند. 
چقدر اخب�ار اي�ران را پيگيري 

مي كنند؟
شخصيت هاي ايراني كه مردم بوسني به 
خصوص مسلمانان به آن علاقه دارند آقاي 
احمدي نژاد در دوران رياس��ت جمهوري 
ايشان بود به خاطر ايستادگي كه در برابر 
امريكا داشت؛ البته شخصيت حضرت امام 
خميني)ره( شخصيت مورد احترام است به 
عنوان شخصي كه توانست پرچم اسلام را 

بعد از مدت ها بالا ببرند. 
ش�هيدي از ش�هداي ايراني در 
بوسني هس�ت كه بوسنيايي ها 

دوستش داشته باشند؟
همه ش��هداي ايراني كه در بوسني شهيد 
ش��دند مورد احترام و علاقه مس��لمانان 
بوسني هستند و هر سال مراسم ياد بود از 
طرف مسلمانان شيعه با همكار ايراني هاي 

مقيم بوسني برگزار مي شود. 
بهترين خاطره اي ك�ه در ايران 

داشتيد؟
خاطرات خوب زيادي در ايران داش��تم و 
نمي توانم بگويم كدامشان بهترين است. 
حضور مقام رهب��ري در قم و س��خنراني 
در جمع طلاب خارج��ي يكي از خاطرات 

خوب است. 
بدترين خاطره اي ك�ه در ايران 

داشتيد؟
خاطرات بد هم رخ مي دهند كه مي خواهم 
فراموش كن��م. آن چيزي ك��ه خودم را 
خيلي آزرده خاطر مي كند برخوردهاي 
منفي نسبت به خارجي هاست و اعتقادات 
برخي افراد كه طلاب خارج��ي به ايران 
مي آيند چون در كشورهاي خود شرايط 
اقتصادي بدي دارند. در صورتي كه اصلًا 
اينطور نيست خيلي از افراد از زندگي هاي 
مرفه جدا مي شوند و مي آيند ايران تنها به 
اين دليل كه دين خودش��ان را بياموزند 
و آن ه��م در ش��رايطي س��خت، خيلي 
پايين تر از آنچه كه در خانواده هاي خود و 

كشورهاي خود داشتند. 
به نظرتان ترجم�ه چه كتابي در 
بوسني الان خيلي مي تواند مؤثر 

باشد؟
مي توانم بگويم به طور كلي كتاب هايي كه در 
مورد تربيت و اخلاق اسلامي و شايد فرهنگ 

و تمدن اسلامي خيلي مناسب است.
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شيعه انگليسي بازوي وهابيت عليه اسلام است
گفت و گوي »جوان« با بانوي رهيافته بوسنيايي

برخ�لاف ماه ه�ا س�كوت درب�اره فيل�م 
»محم�د رس�ول الله)ص(«، اك�ران آن در 
تركي�ه ب�ا بحث ه�اي مطبوعات�ي در اين 
كشور همراه بوده اس�ت. يكي از بازيگران 
تركي�ه معتقد اس�ت اهميت اي�ن فيلم، تا 
۵۰ س�ال آينده حفظ خواهد ش�د و فضا را 
به نفع جهان اس�لام تلطي�ف خواهد كرد. 
فيلم سينمايي محمد رسول الله ساخته مجيد 
مجيدي ب��ا عن��وان »حضرت محمد: س��فير 
خداوند« از روز جمعه در سينماهاي تركيه به 
روي پرده رفت و رسانه ها و مردم واكنش هاي 

متفاوتي به اين فيلم نشان دادند. 
روزنامه »تركيه« در يادداشتي طولاني ضمن 
ستايش اين فيلم، روايت فيلم را شيعي دانسته 
و در اين باره نوشته است: »مجيدي به صورت 
كاملًا استادانه روايت هايي از زندگي پيامبر را به 
تصوير كشيده كه مخاطب تركيه اي تا به حال 
با آن روبه رو نشده است. بدن پيامبر نشان داده 
مي ش��ود اما به صورت حرفه اي چهره ايشان 
نشان داده نمي ش��ود. در اين فيلم هر چند از 
بازيگران معروف و برجس��ته چندان استفاده 
نش��ده اما اوصاف خارق الع��اده و زيبايي هاي 
اخلاقي پيامبرمان به زيبايي به تصوير كشيده 
شده اس��ت.« روزنامه »ملي گازته« وابسته به 
حزب س��عادت به نقد اين اثر پرداخته است. 
جواد آكشيت استاد بازنشسته دانشكده الهيات 
دانش��گاه س��اكاريا پيش از تماش��اي فيلم به 
مصاحبه با اين روزنامه پرداخت و گفت: »نيازي 
به بحث درباره به تصويركش��يدن بدن پيامبر 
نيست. دين بازيچه نيس��ت و حضرت محمد 
)ص( نبايد به بخش��ي از فرهنگ عامه تبديل 
ش��ود. مس��يحيان تصاوير حضرت عيسي را 
مي كشند و آن را عبادت مي كنند. اگر در اين 
فيلم نيز تصوير پيامبر نش��ان داده ش��ود، كار 
شبيه مسيحيت مي ش��ود. حال آنكه ما اجازه 
نداريم نه تنها پيامبر بلكه تصاوير خلفا و صحابه 

را نيز به تصوير بكشيم.«
با اين ح��ال رويكرد روزنامه ه��اي »صباح« و 
»قرار« متفاوت بوده و اين دو روزنامه در صفحه 
اول خود به استقبال اين فيلم رفتند. نويسنده 
روزنامه صب��اح در ش��ماره روز جمعه خود در 
يادداش��تي با تيتر »فيلم حض��رت محمد در 

سينماها« نوش��ت: در طول 3 س��اعت زمان 
مشاهده فيلم نتوانسته اشك هاي خود را نگه 
دارد. روزنامه قرار در يادداشتي با تيتر »كودكي 
معجزه گون پيامبرمان« از 10 نمره به اين فيلم 
8 داده است. ارَكوت تزردي در يادداشت خود با 
اشاره به بررسي كامل اين فيلم از سوي سازمان 
ديانت تركيه نوش��ت: »در اي��ن فيلم صورت 
پيامبر نشان داده نمي شود. در فيلم از پيامبر 
سؤال پرسيده مي شود و ايشان جواب مي دهد 
اما صدايش پخش نمي ش��ود و پاس��خش به 

صورت زيرنويس نشان داده مي شود.«
واكنش ها به اين فيلم فقط در رسانه هاي تركيه 
نبود؛ بحثه��اي مختلفي نيز در بي��ن كاربران 

شبكه هاي اجتماعي صورت گرفت. 
شبكه معروف ATV در گزارش خود از اكران 
اختصاصي اين فيل��م براي جمع��ي از اهالي 
سينما، اين فيلم را پس از فيلم مصطفي عقاد، 
ديدني ترين اثر سينمايي دنياي اسلام معرفي 
كرد. اس��را ارَول از معروف تري��ن مجري هاي 
تلويزيوني تركي��ه در مصاحبه با ATV گفته 
»بي صبرانه منتظر تماش��اي اي��ن فيلم بوده 
چراكه هم پروژه اي عظيم بوده و عوامل توليد و 

كارگردان مطرحي پشت اين كار قرار دارد.«
يوردائر اوكور از بازيگران سريال معروف »كارا 
داي��ي« گفت »اي��ن فيلم توس��ط كارگردان 
مطرحي ساخته شده و مورد استقبال جهاني 
قرار خواهد گرفت.« هاكان اورال بازيگر سينما 
و تلويزيون نيز گف��ت »به اين گون��ه فيلم ها 
بس��يار نياز داريم چراكه هم اكنون جنگي در 
پش��ت پرده  بين مس��لمانان وجود دارد و اين 
گونه فيلم ها مي تواند فضا را تلطيف كرده و با 

اسلام هراسي موجود در غرب مبارزه كند.«
ويلما ال��س بازيگر مع��روف نيز اي��ن فيلم را 
بس��يار مهم و جهاني دانس��ت و گفت اهميت 
آن تا 50 سال آينده حفظ خواهد شد. او اظهار 
نظرهاي خود را تحت تيتر »اسلام دين مرحمت 
است«، بيان كرده اس��ت. نيهات خطيب اوغلو 
از معروف ترين س��خنرانان مذهبي تركيه نيز 
با اس��تقبال از اين فيلم گفت »خوشبختانه در 
اين فيلم چهره پيامبر به تصوير كشيده نشد و 
معتقدم كه فيلم محمد رسول الله، فيلم مصطفي 

عقاد را پشت سر خواهد گذاشت.«

همزمان با اكران فيلم مجيدی در آنكارا صورت گرفت

 استقبال رسانه هاي تركيه 
از فيلم محمد رسول الله)ص(

88498436سرويس فرهنگي

علي  محمد مؤدب با اش�اره به اينكه تغيير 
وزي�ر ارش�اد در موقعي�ت فعل�ي كاركرد 
فرهنگ�ي ندارد گف�ت: تحق�ق آرمان هاي 
فرهنگي انقلاب اسلامي نه تنها يك بخش 
كه بايد همه وظيفه وزارت ارشاد تلقي شود. 
علي محمد مؤدب شاعر و مدير مؤسسه فرهنگي 
شهرستان ادب در گفت وگو با خبرنگار مهر با 
اش��اره به تغييرات صورت گرفت��ه در وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي عنوان داشت: اين 
تغييرات در آس��تانه انتخابات و تغيير دولت، 
چندان منتج به اتفاقات ملموسي نخواهد شد. 
چه اين دولت در انتخاب��ات آينده رأي بياورد 
و چه رأي نياورد، وزير ارش��اد به احتمال زياد 
تغيير مي كرد و به همين خاط��ر به نظرم اين 
دست تغييرات در موقعيت فعلي دلايل ديگري 
دارد تا اينكه در راستاي اصلاح كار و مأموريت 
ذاتي اين وزارتخانه باشد و به نظرم اين تغيير 
نيز قرار نيست در راستاي تسريع امور فرهنگ 
باش��د. وي افزود: دولت ها در ايران هميشه در 
آستانه انتخابات روي مسئله فرهنگ حساس 
شده و سعي مي كنند با تغييراتي اينچنيني با 
چهره هاي فرهنگي و ستاره هاي هنري ارتباط 
گرفته و استفاده خود را ببرند. به باور من اين 
اتفاق در حال حاضر، كاري و به واس��طه انجام 
مأموريت هاي كاري نيست و نمي شود انتظار 

خاصي از آن داشت. 

م��ؤدب در بخش ديگ��ري از گفت وگوي خود 
تصريح ك��رد: تفكري غلط در وزارت ارش��اد و 
در ميان مديران آن رايج ش��ده اس��ت كه فكر 
مي كنند مأموريت وزارت ارش��اد اين است كه 
موضوع انقلاب و اهداف آن را هم در كنار ساير 
كارهايش��ان مورد توجه قرار دهد و در كنارش 
به ساير موضوعات نيز توجه كنند در حالي كه 
تفكر انقلاب اس��لامي تفكري پيشرو و نگاه به 
انقلاب اسلامي و تحقق مأموريت هاي فرهنگي 
آن تنها بخشي از مأموريت وزارت ارشاد نيست 
بلكه بايد همه مأموريت و برنامه وزارت ارش��اد 
تلاش براي تحقق اين امر باش��د. اين ش��اعر و 
فعال فرهنگي ادامه داد: مأموريت اصلي وزارت 
ارشاد نشأت گرفته از آرمان ها و تعاريفي است 
كه در ذيل گفتمان انقلاب اسلامي و امام راحل 
شكل مي گيرد و نمي شود اين مسئله را بخشي 
از گفتمان و مأموريت وزارتخانه دانست بلكه اين 
مسئله همه مأموريت آن است و همه اتفاقات در 

اين وزارتخانه بايد از اين پنجره محقق شود. 
م��ؤدب در همين زمين��ه گف��ت: جمهوري 
اسلامي ايران نرم افزاري است كه براي اجراي 
آرمان ها و اهداف انقلاب اسلامي نوشته شده 
و وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي نيز مأمور 
اجراي آن است. بر اين اساس نگاه و حركت بر 
مبناي انقلاب اسلامي، بايد در همه اركان وارد 
شود نه اينكه در اين حوزه به يك نگاه حداقلي 
خو كرده و ظرفيت هاي فرهنگي در اين زمينه 
را فراموش كني��م. با نگاه حداقل��ي كه امروز 
شاهد آن هستيم و البته در دوره هاي ديگري 
نيز مي شد نشاني از آن گرفت، وزرا و مديران 
زمان خود را ص��رف مأموريت ه��اي ديگري 
مي كنند و تحقق آرمان هاي انقلاب اس��لامي 
را تنها به عنوان يكي از زيرمجموعه هاي خود 

تعريف مي كنند.

علي محمد مؤدب: 

تغيير وزير ارشاد كاركرد فرهنگي ندارد

 مستند فتنه 88 
در جشنواره مردمي عمار

ش�ش اثر توليد ش�ده در مركز مستند سوره 
با موضوعات مختلف از جمله بررس�ي تاريخ 
تحري�م امري�كا عليه اي�ران و فتن�ه 88 در 
جش�نواره مردمي فيلم عمار ارائه مي ش�ود. 
محسن يزدي، مدير مركز مس��تند سوره درباره 
حضور اين مجموعه در هفتمين جشنواره مردمي 
فيلم عمار با اشاره به ارسال شش اثر به جشنواره 
عنوان كرد: يكي از مستندهايي كه براي حضور 
در اين دوره از جش��نواره عمار درنظر گرفته ايم 
»بازي« به كارگرداني مهدي نقويان است كه به 
موضوع بررس��ي تاريخ تحريم امريكا عليه ايران 

مي پردازد و نيم نگاهي هم به فتنه 88 دارد. 
وي افزود: مس��تند ديگر آماده شده »قصه فيل و 
الاغ« ن��ام دارد كه موضوع آن انتخابات رياس��ت 
جمهوري امريكا است و در آن به بررسي چگونگي 
برگزاري انتخابات امريكا پرداخته ايم. مدير مركز 
فيلم مستند سوره ادامه داد: »غزال ايراني« مستند 
ديگر اين مركز درباره تيمي از بچه هاي دانش��گاه 
تهران است كه ماشين هاي خورشيدي ساخته اند 
و با آنها در مسابقات جهاني شركت كرده اند. يزدي 
خاطرنش��ان كرد: اثر ديگر ما »بزنگاه«، مس��تند 
پرت��ره »مازيار بيژن��ي«، كاريكاتوريس��ت خوب 
كشور است و علاوه بر آن، مستند »حراج بزرگ« 
درباره مسئله توليد ملي است و مستند »خواهران 
غريب« درمورد دو خواهر ووشوكار ايراني حاضر در 
مسابقات جهاني، ديگر آثار مركز مستند سوره براي 

شركت در هفتمين جشنواره عمار است.

ب�ا  »گن�ج«  تلويزيون�ي  برنام�ه  دوم  س�ري 
استكبارس�تيزي  ش�فاهي  تاري�خ  موض�وع 
م�ردم اي�ران از ش�بكه 3 س�يما پخش مي ش�ود. 
به مناسبت فرا رس��يدن 13 آبان س��الروز تسخير لانه 
جاسوسي، دفتر مطالعات جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي 
دومين س��ري از برنامه تلويزيوني »گنج« را با موضوع 
استكبارستيزي و روز دانش آموز توليد كرد. اين برنامه 
در 6 قسمت 45 دقيقه اي تهيه شده و از ديروز )10 آبان( 
هر روز ساعت 12:20 دقيقه از شبكه سوم سيما پخش 

مي ش��ود. گفت وگو با مهمان برنامه، معرفي روزانه يك 
فيلم، روايت تسخير در مدرسه، تاريخ شفاهي در مدارس 
خارج از كشور، روايت روزه سياس��ي و قسمت هايي از 

مستند »پس از پرواز« از بخش هاي اين برنامه است. 
مهم��ان نخس��تين برنام��ه، »س��هيل كريم��ي« از 
مستند س��ازان بدون مرزي اس��ت كه در س��ال 82 و 
پس از اشغال عراق توس��ط امريكا به مدت 126 روز به 
اسارت س��ربازان امريكايي درآمد و بدون هيچ دليل و 
منطقي تحت ش��كنجه قرار گرفت. »رضا سيف اللهي« 

كه از دانشجويان تس��خير لانه جاسوسي بود در بخش 
روايت تسخير در مدرس��ه اين برنامه پس از سال ها به 
يكي از مدارس تهران رفته تا با دانش آموزان درباره علل 
و چرايي تس��خير و بازتاب هاي جهان��ي آن و خاطرات 
خودش بگوي��د. بخ��ش تاري��خ ش��فاهي در مدارس 
خارج از كش��ور به يك معلم مدارس امريكا مي پردازد 
ك��ه در اقدامي ابت��كاري از مطالعه اس��ناد و نقد رفتار 
شخصيت هاي تأثيرگذار تاريخ براي آموزش درس تاريخ 

به دانش آموزان استفاده مي كند.

»گنج« هر روز از شبكه 3 سيما پخش مي شود

 »من زنده ام« 
فيلم مي شود يا سريال

به گفته مدير اجرايي نش�ر »بروج«، تا امروز 
پيش�نهاد س�اخت كتاب »من زنده ام« به دو 
صورت س�ريال و س�ينمايي مطرح شده ولي 
هنوز هيچ كدام از آنها به قطعيت نرسيده است. 
صف��ر صالح��ي مدي��ر اجرايي نش��ر »ب��روج« 
در گفت وگو با خبرن��گار مهر با اش��اره به علاقه 
هنرمن��دان براي به تصوير كش��يدن اين كتاب، 
گفت: با انتش��ار كتاب »من زنده ام« تعدادي از 
سينماگران پيش��نهاد دادند كه اين كتاب را به 
صورت فيلم سينمايي يا سريال تلويزيوني جلوي 
دوربين ببرن��د. برخي معتقدند اي��ن كتاب بايد 
تبديل به سريال شود و برخي ديگر مي گويند اگر 
تبديل به يك اثر سينمايي شود، جذابيت بيشتري 
دارد. وي ادام��ه داد: در حال حاض��ر تعدادي از 
كارگردانان و فيلمنامه نويس��ان كش��ور در حال 
مطالعه كتاب »من زنده ام« هستند و با تعدادي 
از شخصيت هاي اين كتاب صحبت كرده اند، اما 
تا امروز به نتيجه قطعي ب��راي چگونگي نگارش 

فيلمنامه اقتباسي اين كتاب نرسيده اند.

 پخش»نبرد پالميرا« 
از تلويزيون

مستند »نبرد پالميرا« با موضوع رشادت هاي 
نيروهاي فاطمي�ون و چگونگي آزادس�ازي 
ش�هر »تدمر« از چنگ داع�ش از تلويزيون 

پخش مي شود. 
مستند »نبرد پالميرا« كه به روايت آزاد سازي شهر 
تدمر به دست نيروهاي س��وري و تيپ فاطميون 
مي پردازد، مراحل توليد را به پايان رسانده است و 
طي روزهاي آينده از تلويزيون به نمايش در مي آيد. 
حجت الاس��لام و المس��لمين ساس��ان فلاح پور 
كارگردان اين مستند با بيان اينكه شهر پالميرا يا 
تدمر به دليل داشتن آثار باستاني از تمدن بشري و 
همچنين چاه هاي نفت اهميت راهبردي براي گروه 
تروريستي داعش داش��ت گفت: به دليل اهميت 
بالاي ش��هر تدمر، نيروهاي مقاومت برنامه ريزي 
پيچيده اي براي بازپس گي��ري آن از داعش انجام 
دادند كه در مستند »نبرد پالميرا« تلاش شده است 
گوشه اي از اين تلاش ها به تصوير كشيده شود. اين 
كارگردان مستند در ادامه به شيوه ساخت مستند 
»نبرد پالميرا« اشاره كرد و اظهار داشت: به دليل 
برخي مسائل امنيتي و نزديك بودن شهر پالميرا 
به شهر رقه كه پايتخت تروريس��ت هاي داعشي 
اس��ت، امكان ورود تيم مستند س��از به اين شهر 
وجود نداشت به همين دليل، ما با آموزش برخي 
از نيروهاي تيپ فاطميون، از آنها خواستيم كه در 
حين عمليات آزاد سازي از موقعيت هاي مختلف 

فيلمبرداري نمايند.

يكي از برادران ايراني مي گفت 
آن زمان م�ا آمديم كمك تان 
كنيم تا از خود دفاع كنيد نه 
اينكه مذهبتان را عوض كنيد. 
شايد امروز شيعه آنجا نسبت 
به وهابي كم باشد، اما افرادي 
كه شيعه ش�دند اكثراً از روي 
مطالعه شيعه ش�دند و اكثراً 
افراد تحصيلكرده هس�تند


